توصيات الحدث الذي نظم على هامش مؤتمر الاطراف بدبي حول حوكمة مبادرة الواحات المستدامة بجناح منظمة الأغذية والزراعة يوم ثاني دجنبر 2023 من الساعة التاسعة و النصف إلى العاشرة و النصف 
Recommendations from the side event at the Conference of the Parties in Dubai on the governance of the Sustainable Oasis Initiative at the pavilion of the Food and Agriculture Organization on 2 December 2023, from 9.30am to 10.30am.
	بدعوة من وزارة الفلاحة والصيد البحري والتنمية القروية والمياه والغابات بالمملكة المغربية و تعاون مع منظمة الأغذية والزراعة للأمم المتحدة (الفا و)  انعقد لقاء تشاوري يوم ثاني دجنبر 2023 من الساعة التاسعة و النصف إلى العاشرة و النصف على هامش مؤتمر الاطراف بدبي حول حوكمة مبادرة الواحات المستدامة بجناح منظمة الأغذية والزراعة
 
و شارك في هذا اللقاء، إلى جانب منظمة الأغذية و الزراعة و وزارة الفلاحة المغربية المركز الدولي لدراسة المناطق الجافة وممثلين عن منظمات غير حكومية و عدد من المهتميين

و بعد الإطلاع على مضمون إعلان انطلاقة مبادرة الواحات المستدامة بمؤتمر الأطراف ح و ل المناخ في نسخته الثانية و العشرين بمراكش و كذلك على الجهود التي بذلت فيما بعد للتعريف بهاته المبادرة وترويجها  و إلى المقترحات التي قدمت لتفعيلها قصدالمضي قدما في تحقيق أهدافها، فإن المجتمعون يومه يوصون بما يلي
التأكيد على ما اوصت به الورشة العلمية التي انعقدت بالرباط بالمملكة العلمية يومي 19 و 20 شتنبر 2023 حول المبادرة بما في ذلك
دعم مبادرة الواحات المستدامة بمجالات تدخلها الثلاثة الاعتراف والمحافظة والتنمية
	إنشاء تحالف دولي، للقيام بالمهام التالية
ا-مناصرة الواحات وشعوبها والتنمية المستدامة ومواجهة آثار تغير المناخ؛
ب. تعزيز وتشجيع العمل البحثي متعدد التخصصات وتبادل المعرفة حول الواحات؛
ج. تعبئة الأموال للبحث والتنمية المستدامة للواحات.
د. ومن خلال تنفيذ كل هذا، يمكن لأعضاء التحالف تقييم الشبكات الحالية للمواقع المخصصة التي تتعامل فعليا مع الواحات
ه. دمج المناهج والتخصصات بين بين كل الجهات المعنية
انشاء هيئة دولية تضم الى جانب جمع عام لكل الأعضاء من الهيئاتالحكومية و غيرالحكوموة والمنظمات الدولية وكل الجهات المهتمة بالواحات بمختلف مواصفاتها، مجلس الإدارة ومجموعات العمل والأمانة العامة لضمان العمل اليومي للتحالف ونوصي بأن تتم استضافة الأمانة العامة من قبل إحدى وكالات الأمم المتحدة

مواصلة الجهود لتعبئة البلدان المعنية و المؤسات ذات الصلة بالواحات لنفس القضية خلال الأحداث الجهوية و الدولية
	At the invitation of the Ministry of Agriculture, Fisheries, Rural Development, Water and Forests in the Kingdom of Morocco, and in cooperation with the Food and Agriculture Organization of the United Nations (FAW), a consultative meeting was held on the second of December 2023, from nine thirty to ten thirty, on the sidelines of the Conference of the Parties in Dubai on the governance of the Sustainable Oases Initiative. At the pavilion of the Food and Agriculture Organization. 

The meeting was attended by the International Centre for the Study of Dry Areas (ICARDA) and representatives of non-governmental organizations, as well as the Food and Agriculture Organization and the Moroccan Ministry of Agriculture andnuber of interested people.


Having examined the content of the announcement of the launch of the Sustainable Oasis Initiative at the twenty-second edition of the Conference of the Parties on the Climate in Marrakech, as well as the efforts that have subsequently been made to introduce and promote this initiative and the proposals that have been put forward to activate it in order to make progress towards achieving its objectives, the participants recommend the following:

Emphasizing what was recommended by the scientific workshop held in Rabat, the Kingdom of Science, on September 19 and 20, 2023, regarding the initiative, including:
· Supporting the Sustainable Oases Initiative with its three intervention areas: recognition, conservation, and development
· the creation of the International Alliance, which will have the missions of:
Underlining what was recommended by the scientific workshop held in Rabat, in the Kingdom of Science, on 19 and 20 September 2023, concerning the initiative, in particular:
Supporting the Sustainable Oasis Initiative with its three areas of intervention: recognition, conservation, and development.
Establish an international coalition to carry out the following tasks:
a- Advocate for oases and their populations, sustainable development and addressing the effects of climate change.
b. Promote and encourage interdisciplinary research and the exchange of knowledge on oases.
c. To raise funds for oasis research and sustainable development.
d. In doing all this, coalition members can assess existing networks of designated sites that care for oases.
e. Integrating approaches and disciplines among stakeholders.

· Create an international body that includes, in addition to a general meeting of all members of governmental and non-governmental bodies, international organizations and all parties interested in oases of various specifications, the Board of Directors, the working groups and the General Secretariat to ensure the day-to-day work of the coalition. We recommend that the General Secretariat be hosted by one of the United Nations agencies.

· Pursue efforts to mobilize oasis-related countries and institutions for the same cause at regional and international events.



